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استقلال در سال های اخیر معاونان زیادی داشته که عملکرد 

برخی شـــان قابل قبول بود و برخی دیگر هم کارایی لازم را 

نداشـــتند. علی نظری جویباری را می توان یکی از افرادی 

دانست که در فصل نقل و انتقالات بازیکنان خوبی را جذب 

کرد و جزء مدیران منفور هواداران نیست. با او درباره وضعیت 

مدیریتی نه چندان جالب استقلالی ها طی چند سال اخیر، 

افشـــاگری ها درباره ارقام پرداختی به مدیران، بلاتکلیفی 

لیگ برتر، خصوصی سازی سرخابی ها و... صحبت کردیم. 

گفت وگـــوی »فرهیختگان« با نظری جویبـــاری را در ادامه 

می خوانید.

بحث خصوصی که از ســـال گذشـــته داغ و به تازگی نحوه 

واگذاری نیز اعلام شـــده است، فکر می کنید بالاخره این 

اتفاق رخ دهد؟

بلـــه، در این باره اخبار را خوانـــده ام اما چیزی که اعلام کرده اند 

عملا شدنی نیست. اینکه بخواهند حتی 10 درصد از سهام دو 

باشگاه استقلال و پرسپولیس را واگذار کنند فقط شعار است. ما 

عادت کرده ایم در سال های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری 

درباره قصد آقایان برای خصوصی سازی این باشگاه ها بشنویم. 

معمولا هم این بحث تا روز برگزاری انتخابات داغ است و پس از 

آن همه چیز به حالت عادی باز می گردد!

اگر فرض را بر عزم دولت در این رابطه قرار دهیم، فکر می کنید 

با توجه به شرایطی که اعلام کرده اند، این مهم شدنی باشد؟

به قول اولیایی اســـتقلال و پرســـپولیس دو باشگاه ورشکسته 

هستند، چگونه چنین سهامی را می خواهند در بورس یا فرابورس 

قرار دهند؟ این دو باشگاه در هزینه های خودشان هم مانده اند 

چطور می خواهند به خریداران سهام خود سود برسانند؟ واقعا 

نمی دانم برای این اتفاقات چه راهکارهایی اندیشیده اند اما هر 

دفعه می گویند فلان ورزشگاه و زمین را به نام استقلال می کنیم 

و این می شود جزء دارایی ها اما سند آنها کجا بود؟ برای این کارها 

دو، ســـه سال زمان لازم اســـت چطور می شود به یکباره و بدون 

هیچ حرکتی سهام آنها را به فروش رساند؟ ضمنا سهام استقلال 

خاص است و تا جایی که شنیده ام پرسپولیس سهامی عام است. 

می خواهند یک شرکت سهامی خاص را در سهام عام بفروشند؟ 

واقعا شـــدنی نیست. ببینید تا ســـال های پیش شاید وضعیت 

حسابرسی استقلال بهتر بود اما امسال آنها در امور مالی مردود 

شده اند. خب، در چنین شرایطی چطور قرار است حسابرسی تایید 

کند و سهام آنها به فروش برود من که سر درنمی آورم. همان طور 

که می دانید به واسطه شغلی که دارم در این باره اطلاعات زیادی 

نیز دارم اما یکی بیاید به من بگوید شرکتی که خرج خودش را هم 

نمی تواند درآورد چطور به فروش می رود؟ من که عقلم نمی رسد!

درصورت واگذاری و خصوصی سازی وضعیت مالکیت چه 

می شود؟

مالک، اشخاصی می شوند که سهام دارند! من فقط می دانم این 

راه مناسبی برای خصوصی سازی دو باشگاه نیست. وزارت ورزش 

باید برود ببیند مثلا ترکیه که کشور همسایه ماست در این باره چه 

کارهایی انجام داده است. باید امکاناتی به این دو باشگاه به صورت 

رایگان داده شود و کم کم آنها را از حالت دولتی خارج کرد. باید 

بـــرای خودکفایی به آنها زمان داد نه الان که نه حق پخش معلوم 

است نه هیچ درآمد دیگری. من می خواهم سهامی بخرم مگر نباید 

بعد از مدتی مشخص چیزی گیرم بیاید؟ واقعیت این است سهام 

استقلال را هر شخص حقیقی و حقوقی بخرد نه تنها سودی به او 

بازنمی گردد بلکه پول اولیه هم از بین می رود. 

می گویید مالک آن مردم می شـــوند، امـــا حالا که تعیین 

مدیریت دو باشـــگاه برعهده وزارت است چنین وضعیتی 

وجود دارد آن زمان چه پیش می آید؟

به هرحال به تناســـب سهامی که هرکس خریداری کرده هیاتی 

تشکیل می شود و بنابر آن هیات مدیره را انتخاب می کنند. مثلا 

الان وزارت ورزش می آید مدیرعامل را خودش انتخاب می کند بعد 

پنج نفر را کنار او به عنوان هیات مدیره می چیند. این اتفاق در دنیا 

برعکس رخ می دهد! درواقع الان مدیرعامل خودش شـــخصا و 

راســـا با وزیر در تماس است و هر تصمیمی با مشورت این دو نفر 

اتخاذ می شود. بنابراین هیات مدیره دکوری هستند. متاسفانه 

از زمان مهرعلیزاده این اتفاق مد شـــد و همچنان هم ادامه دارد. 

جالب اســـت که وزارت ورزش حتی در انتخاب معاونان باشگاه 

هم دخالت می کند. 

از بحـــث خصوصی ســـازی کـــه بگذریم ایـــن روزها بحث 

حقوق 25میلیونی امیرحسین فتحی و درخواست حقوق 

13/5میلیونی سعادتمند داغ است، البته سعادتمند اشاره 

کرده که یک ونیم میلیون به استقلال تخفیف داده و فتحی 

هم این رقم را تکذیب کرده است! 

اینکه مدیر از باشـــگاه حقوق بگیرد حق او است. افشارزاده و 

واعظ آشتیانی نیز حقوقی دریافت می کردند اما فتح الله زاده، 

اولیایی منزوی و حتی من که معاون بودم همیشه مجانی برای 

اســـتقلال کار کردیم. البته اینکه در کشـــور ما مثلا یک وزیر 

10میلیون حقوق بگیرد و مدیرعامل یک باشـــگاه 25 میلیون 

کار درستی نیســـت. نمی دانم این خبر چقدر صحت دارد اما 

 ای کاش به اندازه 25میلیون کارایی هم داشـــتند. درهرحال 

زمان ما که از این خبرها نبود. 

وضعیت مدیریتی استقلال در زمان فعلی را چطور ارزیابی 

می کنید؟

درحال حاضر تصمیم گیرنده مدیران استقلال نیستند و سلطانی فر 

است. ای کاش یک مدیر توانمند را انتخاب کند و اختیار دهد آن 

مدیر کار را پیش ببرد. متاســـفانه وضعیت به گونه ای اســـت که 

برای اســـتقلال و پرسپولیس مدیران رفاقتی انتخاب می شوند. 

هر شخصی که از همه جا مانده و بیکار شده به او می گویند خب 

بیا استقلال مدیرعامل شو! در هیات مدیره افرادی هستند که از 

فوتبال سر درمی آورند اما تصمیمات آنها باید با وزارت چک شود، 

خب این چه مدیریتی است؟ وزارت یک سقف مالی برای باشگاه 

تعریف کند و ســـپس اجازه دهد مدیرعامل کار خودش را انجام 

دهد. شاید یک جایی مدیر مجبور باشد 100میلیون بیشتر هم 

به کسی پرداخت کند، خب اجبار است کاری نمی توان کرد. اگر 

هم نظارت می کنند که این چه نظارتی است؟ چرا باید از اسپانسر 

باشگاه پول سال آینده را هم بگیرند و پیش خور کنند؟ کجا از این 

خبرها بود که بدهی جاری استقلال به 70، 80 میلیارد برسد؟ 

زمان ما نهایتا چهار، پنج میلیارد بدهی بازیکنان باقی می ماند. 

اینها ناصوابی است که در حق استقلال می کنند. 

موضع گیـــری زنوزی علیه خطیر را دیده اید؟ نظرتان درباره 

اظهارات زنوزی و دفاعیات خطیر چیست؟

به هرحـــال هردو طرف باید مدارک خود را ارائه کنند اما اینکه در 

دادگاه های CAS، FIFA  یا هر جای دیگری ما متهم می شویم برای 

چیســـت؟ غیر از این است که بازیکن یا مربی پولش را نمی گیرد 

و از ما شکایت می کند؟ آیا می تواند درصورتی که دریافتی های 

به موقع داشـــته باشد از ما شکایت کند؟ خیر اگر وضعیت مالی 

باشـــگاه ها درست باشد و درست تر مدیریت شود از این اتفاقات 

رخ نمی دهد، این متهم شـــدن ها پیش از اینکه توطئه باشـــد، 

گاف مدیریتی است. 

لیگ هم فعلا بلاتکلیف مانده، با برگزاری ادامه مســـابقات 

موافق هستید؟

به آغاز بازی ها این گونه نگاه کردن صحیح نیست. جان مردم از 

هر چیزی با اهمیت تر اســـت و باید دید کشورهای پیشرفته چه 

کاری در ایـــن خصوص انجام داده اند. به نظر من وقتی فوتبال 

در جامعه نیســـت، جامعه روح ندارد. من جزء افرادی هستم که 

همه دلخوشی ام فوتبال است و این شرایط برایم غیرقابل تحمل. 

درصورتی که مسابقات برگزار نشود فکر می کنید باید جام 

را به پرسپولیس داد؟

چرا باید چنین کاری کرد؟ انگار به پرسپولیسی ها خیلی چسبیده 

است که بدون انجام بازی جام بگیرند! 10 بازی برای استقلال 

باقی مانده و اگر بدون ادامه مسابقات جام قهرمانی را به پرسپولیس 

بدهند، آنها مسخره ترین جام تاریخ فوتبال ایران را می برند. حالا 

فتحی یک اشتباهی کرد و آن اتفاق در داستان سوپرجام رخ داد 

اما حالا مگر 30 امتیاز کم اســـت که بگوییم پرسپولیس قهرمان 

است؟ سه، چهار تیم شانس قهرمانی دارند و پرسپولیس فقط روی 

کاغذ فعلا شانس بیشتر دارد. اگر جام قهرمانی را به پرسپولیس 

بدهند فقط باید به آنها بخندیم. 
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نظری جویباری در گفت وگو با »فرهیختگان«: کاش مدیران اندازه حقوق 25 میلیون تومانی کارایی هم داشته باشند 

وزیرورزشرفاقتیبرایاستقلالوپرسپولیسمدیرانتخابمیکند
 جامی که بدون مسابقه به پرسپولیس بدهند، مسخره ترین جام تاریخ است                             واگذاری سرخابی ها شعار انتخاباتی است، هرکسی سهام بخرد ضرر می کند

همه چیز از خبر سایت ساجان اسپورت ترکیه شروع شد: »اللهیار صیادمنش، 

مهاجم جوان فصل گذشـــته استقلال که ابتدای فصل با قراردادی به مدت 

چهارســـال به فنرباغچه پیوست، نتوانست خود را در این تیم مطرح ترکیه 

اثبات کند. طبق اعلام رسانه های ترکیه ای این بازیکن دیگر جایی درجمع 

قناری های زرد ندارد و قراردادش فسخ شده است.« نکته جالب اینکه علت 

اصلی فسخ این قرارداد دربرخی رسانه ها نداشتن شناخت کافی از فوتبال 

حرفه ای یاد شده است.

همین شایعات کافی بود تا ابتدا مدیربرنامه های الهیار و سپس خودش فوری 

نسبت به این موضوع واکنش نشان داده و آن را تکذیب کنند. صیادمنش 

1۸ساله که پیش از آغاز فصل جدید با پیراهن فنرباغچه برابر تیم هایی مانند 

بایرن مونیـــخ و رئال مادرید به میدان رفت در ابتدا به مدت نیم فصل به تیم 

دسته اولی استانبول اسپور قرض داده شد اما در ژانویه 2020 در بازگشت 

به فنرباغچه نتوانســـت خودش را اثبات کند تا به سمت درهای خروج این 

تیم برود.

البته این خبر در سایت ملیت ترکیه نیز بارتاب داشت و برخی دیگر نسبت 

به این خبر واکنش نشان داده و این طور القا کردند که انتشار چنین خبری 

به نوعی پایان کار پدیده بزرگ فوتبال ایران است که همه از او به عنوان علی 

دایی دوم فوتبال ایران یاد می کردند. اما در کمتر از چندســـاعت هم خود 

اللهیار و هم مدیربرنامه هایش همه چیز را تکذیب کردند. با این حال خیلی ها 

می گویند با توجه به خبر سایت ترکیه ای اصلا بعید نیست در روز ها و هفته های 

آینده خبری که شایعه بود رنگ واقعیت به خودش بگیرد و چه بسا این بازیکن 

مجبور به جدایی از فنرباغچه شـــده و به تیمی دیگر بپیوندد. البته باشگاه 

فنرباغچه هم به صورت رسمی جدایی اللهیار را تکذیب کرد. باشگاه زرد قناری 

به وبسایت گازت فوتبال اعلام کرد قرارداد صیادمنش فسخ نشده و آنها هیچ 

اقدامی دراین باره انجام نداده اند و به قرارداد خود تا سال 2024 پایبند هستند.

صیادمنش در اواخر سال 201۸ میلادی به انتخاب مجله گاردین یکی از ۶0 

اســـتعداد برتر فوتبال دنیا لقب گرفت تا واسطه های انتقال و مدیران برنامه 

برای او نقشـــه بکشند. او سپس در انتهای لیگ هجدهم )فصل قبل لیگ 

برتر( عنوان پدیده لیگ را ازآن خود کرد و این درحالی بود که او دیگر در ایران 

نبود. صیادمنش در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص آخرین شرایطش 

صحبت کرد که در ادامه می خوانید.

از شایعه فسخ قراردادت شروع کنیم. خبری که خیلی زود تکذیبش کردی.

واقعا نمی دانم این اخبار چرا و به چه دلیل منتشر می شود، البته طبیعی است در 

دورانی که کرونا فوتبال را تعطیل کرده یک خلأ و فاصله در فضای رسانه ای به خاطر 

پوشـــش اخبار ایجاد شده باشد و همین موضوع رسانه ها را وادار کرده بعضا به 

خبرســـازی بپردازند. اگر این خبر صحت داشت قبل از هرکس یا حتی رسانه  

باشگاه خود من یا مدیربرنامه هایم را مطلع می کرد و این درحالی است که باشگاه 

به من حرفی نزد و بعید اســـت چنین خبری درست باشد، ضمن اینکه فعلا 

فنرباغچه سرمربی ندارد که بخواهد درمورد بازیکنان این تیم تصمیم بگیرد.

پس چطور می شود با این وضعیت و در این شرایط خبر از فسخ 

یک بازیکن منتشر  شود؟

من نمی دانم، این موضوع را باید رسانه های ترکیه پاسخ دهند 

که چنین خبری را منتشر کرده اند.

نکته جالب در انتشار خبر آنجایی بود که اعلام شده 

بود گویا از شرایط فوتبال حرفه ای شناخت و اطلاعات 

کافی نداری!

بله خودم هم فهمیدم. واقعا نمی دانم این صحبت ها از کجا 

نشأت می گیرد! چطور یک بازیکن ملی پوش که در همه این 

سال های اخیر در تمامی رده های سنی در تیم ملی فوتبال 

کشورش بازی کرده از شرایط فوتبال حرفه ای شناخت ندارد. 

این هم از آن دست حرف های عجیبی بود که منتشرشده و خودم هم با شنیدن آن 

متعجب شدم.

قرار بود ویلموتس به فنرباغچه بیاید و با توجه به شناختی که از تو داشت اگر 

می آمد این موضوع می توانست به نفع تو باشد.

ویلموتس به من لطف دارد. آن زمان هم که در تیم ملی بود من را 

به عنوان ملی پوش برای اولین بار به تیم ملی فوتبال ایران دعوت 

کـــرد و گل هم زدم. به نظر من حمایت یک مربی از بازیکن در 

شرایط فعلی و آینده اش خیلی موثر است و ویلموتس در آن زمان 

از من به خوبی حمایت کرد.

بازگشت به استقلال چقدر صحت دارد؟ گفته می شود 

ممکن اســـت به صورت قرضی به تیم ســـابقت 

برگردی!

هواداران استقلال به من لطف دارند و اتفاقا آنها 

نیز در این مدت ســـوالاتی را از من پرسیده اند، 

اما واقعیت این است که من فقط 18سال دارم 

و اگر قرار به جدایی از فنرباغچه باشد می خواهم 

به دنبال رسیدن به رویاهایم در اروپا باشم، بنابراین 

به بازگشت به ایران در این برهه زمانی فکر نمی کنم 

و فعلا می خواهم مسیر پیش رو را با قدرت ادامه 

دهم، ضمن اینکه برای استقلال و هوادارانش 

هم بهترین ها را می خواهم و آرزوی موفقیت دارم.

گفتوگو

صیادمنش در گفت وگو با »فرهیختگان«: فسخ با فنرباغچه؟ نه من در جریانم نه باشگاه!

استقلالی ها لطف دارند اما می خواهم به رویاهایم در اروپا برسم

مهتاب لطفیان
روزنامهنگار

مدیرعامل استقلال برای تامین هزینه ها دوباره سراغ هواداران رفت

قرض800میلیونیبرایپولشیخومیلیچ
فرهیختگان  بعد از جنجال کمک های جعلی یک هوادار خارج نشین که با تشکر زودهنگام مدیریت 

باشگاه در کانال رسمی استقلال همراه شد، حالا سعادتمند تصمیم گرفته است در خفا و چراغ خاموش 

برخی امور را پیش ببرد تا دیگر جاروجنجال رسانه ای نسبت به آن ایجاد نشود. وی اخیرا و به طور کلی 

به هوادارانی اشاره کرد که حاضرند به خاطر نام بزرگ استقلال به این باشگاه به هر شکل که می توانند 

کمک کنند و جالب اینکه شنیده می شود مطالبات بازیکنان استقلال ازجمله دو بازیکن خارجی این تیم 

از طریق همین منابع مالی تامین شده؛ منابعی که کمک های آنها بلاعوض نبوده و قرار است در مدتی 

مشخص پس داده شود. این درحالی است که همین موضوع یعنی قرض های میلیاردی مدیران قبلی 

اســـتقلال از افراد یا اسپانسرهای این تیم امروز به بزرگ ترین مشکل این تیم تبدیل شده و همان طور 

که قبلا هم اشـــاره کردیم آبی ها باید ماهیانه رقمی نزدیک به سه میلیارد تومان فقط به عنوان خسارت 

به طلبکاران پرداخت کنند، با این حال همین راهکار مورد استفاده سعادتمند قرار گرفته و او به تازگی 

با دریافت یک قرض 800 میلیون تومانی از یکی از هواداران قدیمی استقلال که اتفاقا به تازگی خبر 

ملاقات آنها در کانال این باشـــگاه نیز منتشر شد، سعی کرده مطالبات کادرفنی و بازیکنان خصوصا 

دیاباته و میلیچ را پرداخت کند. طبق شـــنیده های »فرهیختگان«، سررســـید تسویه حساب این قرض 

ســـه ماه دیگر تعیین شده اما مشخص نیست اگر در این فاصله پرداخت نشود مثل قرض های قبلی به 

آن سود تعلق می گیرد یا خیر.

انتقادها از تصمیم جدید سعادتمند جواب داد

تعلیقکمیتهفنیاستقلال
فرهیختگان  یکی از اتفاقاتی که در مدت زمان حضور ســـعادتمند در باشـــگاه به چشم آمده، ملاقات با 

پیشکسوتان استقلال است هرچند در این بین برخی هم انتقاد کردند که چرا سعادتمند فقط با عده ای 

خاص دیدار کرده و پیشکسوتان واقعی استقلال را مورد توجه قرار نمی دهد. اما او در همین مدت حدود 

دوماه به دفعات با گروه های مختلف پیشکسوتان ازجمله کمیته پیشکسوتان باشگاه استقلال دیدار و 

درباره مسائلی ازجمله استفاده از مدیران و مربیان استقلالی برای حضور در آکادمی و تیم های پایه باشگاه 

صحبت کرده است. نکته قابل توجه در این بین به توصیه برخی پیشکسوتان استقلال به سعادتمند مربوط 

است که از وی خواسته اند در این شرایط که اوضاع تیم و باشگاه روبه آرامش است از تشکیل کمیته فنی 

صرف نظر کرده و اجازه دهد کادرفنی درکمال آرامش کارش را انجام دهد. یکی از پیشکسوتان استقلال 

در جلسه اخیر ضمن برشمردن ایرادات و معضلات ایجاد کمیته فنی به مدیر باشگاه توصیه کرده فعلا که 

اوضاع سروسامان گرفته و کارها روی ریل افتاده، از تشکیل کمیته فنی خودداری کند و سعادتمند نیز در 

واکنش به این درخواست اعلام کرده با وجود آنکه ایجاد این کمیته در جلسه هیات مدیره استقلال مورد 

موافقت قرار گرفت اما به خاطر انتقادهای منطقی و هجمه های اخیر فعلا تشـــکیل کمیته از دستورکار 

درآمده تا در آینده درخصوص رویکرد و الزامات ایجاد چنین کمیته ای مجددا در هیات مدیره تصمیم گیری 

شود. اخیرا در »فرهیختگان« نیز درباره تصمیم جدید سعادتمند برای تشکیل کمیته فنی 12نفره گزارشی 

منتشر و تاکید کردیم این تصمیم می تواند به افزایش تنش ها کمک کند.

وکیل دیاباته در گفت وگو با »فرهیختگان«: هنوز پولی دریافت نکرده ایم

اگرمدعیگرفتنوقتهستندسندشرامنتشرکنند
 درحالی که طی روزهای اخیر کانال رسمی باشگاه استقلال طی چند مرحله واریزی ها به شیخ دیاباته 

را منتشر کرد و از تسویه حساب با وی خبر داد اما ظاهرا هنوز پولی به حسابش منتقل نشده است که 

باعث شده بار دیگر شائبه احتمال فسخ قرارداد وی مطرح شود، هرچند خودش بارها تاکید کرده قصد 

جدایی ندارد و امیدوار است به زودی پولش را بگیرد. وکیل ستاره مالیایی استقلال در این خصوص به 

»فرهیختگان« گفت: »ما هم در جریان خبرهایی که اعلام شده هستیم اما برخلاف ادعاهای مطرح شده 

هنـــوز خبری از پرداخت مطالبات نیســـت و باید صبر کنیم تا ببینیم طـــی روزهای آینده چه اتفاقی 

می افتد.«  وی افزود: »البته شـــنیده ام باشـــگاه استقلال ضمن تشکر از رفتار حرفه ای دیاباته و صبر و 

تأمل او درخصوص پرداخت مطالباتش اعلام کرده در مکاتبه جدید از دیاباته خواســـته زمان بیشتری 

را برای تسویه حســـاب به ما بدهد که اصلا چنین چیزی صحت نداشـــته و اگر دوستان مدعی گرفتن 

وقت بیشتر هستند، سند آن را منتشر کنند . حالا هم درصورتی که تا جمعه، بیست وششم اردیبهشت 

یعنی پایان روزی که در نامه به عنوان آخرین مهلت اعلام کردیم اتفاقی درخصوص پرداختی ها نیفتد 

راه های فســـخ یک طرفه و سایر موارد مرتبط می تواند عملیاتی شود اما امیدواریم درنهایت با پرداخت 

مطالبات، مشـــکل حل شـــود.« پیش از این میلیچ هم اعلام کرد برخلاف اخبار منتشرشـــده پولی به 

حســـابش واریز نشـــده اما امیدوار اســـت این اتفاق به زودی رخ دهد و بدون مشکل برای حضور در 

تمرینات آتی استقلال به ایران برگردد.

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
روزنامهنگار


